المحاضره المباشره الاولى
Branches of geography 
Geography has been called "the world discipline" and "the bridge between the human and the physical science". Geography is divided into two main branches: human geography and physical geography 
فروع الجغرافيا
وقد دعا الجغرافيا "الانضباط العالم" و "الجسر بين الإنسان والعلوم الطبيعية". وتنقسم جغرافيا إلى فرعين رئيسيين: الجغرافيا البشرية والجغرافيا الطبيعية
· Physical geography: It aims to understand the physical problems and issues of : lithosphere, hydrosphere, atmosphere, pedosphere, and global flora and fauna patterns (biosphere). 
• الجغرافيا الطبيعية: وهي تهدف إلى فهم المشاكل المادية والقضايا من: الغلاف الصخري، الغلاف المائي، الغلاف الجوي، pedosphere، والنباتات العالمي وأنماط الحيوانات (المحيط الحيوي).
· Human geography: It aims to understand human, political, cultural, social, and economic aspects. 
• الجغرافيا البشرية: وتهدف إلى فهم الجوانب الإنسانية والسياسية والثقافية والاجتماعية، والاقتصادية.
Layers of the Atmosphere 1

Scientists divided the atmosphere into four layers according to temperature: Troposphere; Stratosphere; Mesosphere; and Thermosphere.
جو 1

ينقسم العلماء الغلاف الجوي إلى أربع طبقات وفقا لدرجة الحرارة: التروبوسفير؛ الستراتوسفير؛ غلاف الأوسط؛ والحراري.

1- TROPOSPHERE: this is the layer of the atmosphere closest to the earth’s surface, extending up to about 10-15 Km above the earth’s surface. It contains 75% of the atmosphere’s mass. 
1 - التروبوسفير: هذه هي طبقة من الغلاف الجوي الأقرب إلى سطح الأرض، وتمتد ما يصل الى حوالي 10-15 كم فوق سطح الأرض. أنه يحتوي على 75٪ من كتلة الغلاف الجوي.
2- STRATOSPHERE:  This layer lies directly above the troposphere and is about 35Km deep. It extends from about 15 to 50 Km above the earth’s surface 
2 - STRATOSPHERE: هذه الطبقة تقع مباشرة فوق طبقة التروبوسفير وحوالي 35Km عميق. فهي تمتد من حوالي 15 إلى 50 كيلومترا فوق سطح الأرض
3- MESOSPHERE: Directly above the stratosphere, extending from 50 to 80 Km above the earth’s surface, the mesosphere is a cold layer where the temperature generally decreases with increasing altitude. 
3 - الميزوسفير: مباشرة فوق طبقة الستراتوسفير، وتوسيع نطاق 50-80 كم فوق سطح الأرض، طبقة الميزوسفير هي طبقة الباردة حيث تنخفض درجة الحرارة عموما مع زيادة الارتفاع.

4-THERMOSPHERE: The thermosphere extends from 80Km above the earth’s surface to outer space.
4-الحراري: الغلاف الحراري يمتد من 80KM فوق سطح الأرض إلى الفضاء الخارجي.

 The regional climates   في المناخات الإقليمية
1-Equatorial climate: this type is found as a belt stretching is high all year round equator .The average for the whole year is about 27°C. Rain fall nearly all the years, so that the air is always hot and moist. The rains are mainly convectional 
المناخ 1-الاستوائية: تم العثور على هذا النوع بمثابة حزام يمتد مرتفع عن خط الاستواء مدار السنة متوسط ​​للعام بأكمله حوالي 27 ° C.. المطر يسقط ما يقرب من جميع السنوات، بحيث يكون الهواء دائما ساخنة ورطبة. الامطار هي أساسا التصعيدية

· 2-The Climate of the Great Deserts.: Passing from the region of the Tropical or monsoon Climates towards the poles we find regions which are very hot and dry so dry that plants can not grow. 
· • 2-مناخ الصحارى الكبرى:. تمرير من منطقة المناخات المدارية أو الرياح الموسمية نحو القطبين نجد المناطق التي تكون حارة جدا وجافة جافة جدا أن النباتات لا يمكن أن تنمو.
· 3- Mediterranean Climate .:The Mediterranean Climate is so called because it is found all round the Mediterranean Sea, but it is also found on the western sides of North and South America, South Africa, and South Australia. 
• 3 - مناخ البحر الأبيض المتوسط​​: يسمى مناخ البحر الأبيض المتوسط ​​و ذلك لأنه وجد كل جولة على البحر الأبيض المتوسط​​، ولكن تم العثور أيضا على الجانبين الغربي من أمريكا الشمالية والجنوبية، وجنوب أفريقيا، وجنوب أستراليا.
·  4-Arctic or Cold Desert Climate. Here the winters are very long and very cold, and there is only a very short, sharp summer. This climate occurs mainly inside the Arctic and Antarctic circles. 
· • 4 القطب الشمالي أو المناخ الصحراوي البارد. هنا في الشتاء طويل جدا والباردة جدا، وليس هناك سوى والصيف حادة قصيرة جدا. يحدث هذا المناخ أساسا داخل الدوائر القطب الشمالي والقطب الجنوبي
· 5-The Monsoon Climate.  The monsoon Climate is very similar to the Tropical climate, but the rainfall is caused in different way. This climate occurs around the Indian Ocean, especially in India, Burma, North Western Australia, and Ethiopia in Africa. 
· • 5 مناخ الرياح الموسمية. في مناخ الرياح الموسمية هي مشابهة جدا لالمناخ الاستوائي، ولكن كان السبب في سقوط الأمطار في طريقة مختلفة. يحدث هذا المناخ في جميع أنحاء المحيط الهندي، خصوصا في الهند، بورما، شمال غرب أستراليا، وإثيوبيا في أفريقيا.
· 6-Cool Temperature, Oceanic Climate. We come next to those regions which are in the westerly wind belt during the whole year. 
· • درجة الحرارة  كول، المناخ المحيطي. نأتي بجانب تلك المناطق التي هي في حزام الرياح الغربية خلال العام كله.6
· 7-Mid- Latitude Continental or Grassland Climate.   
· • 7-منتصف خط العرض القاري أو الأراضي العشبية المناخ.
· 8-Cold Température Climate. 
• المناخ درجة الحرارة  الباردة.8
·  9-Alpine Climate. 9 المناخ. جبال الألب
· 10-The tropical Climate or Climate of the Savanna or Tropical Grassland. 
· • 10-المناخ الاستوائي أو المناخ من السافانا أو الأراضي العشبية الاستوائية
·  11-Warm Temperature, East Coast Climate.
· • درجة الحرارة -الدافئة، ساحل المناخ الشرقية.
· Some of the geographical terms • بعض المصطلحات الجغرافية
· Acid Rain: Rain that has become more acidic than normal (a pH below 5.0). 
· • المطر الحمضي الأمطار التي قد تصبح اكثر حامضية من المعتاد (الرقم الهيدروجيني أقل من 5.0).:
· Hydrography: The study of the surface waters of the Earth. 
• الهيدروغرافيا دراسة المياه السطحية من الأرض._ 
· Demography:  The systematic analysis of population. 
• الديموغرافيا التحليل المنهجي للسكان.    
· CBD : The central business district of an urban area,
· • اتفاقية التنوع البيولوجي منطقة الأعمال المركزية في منطقة حضرية،
·  المحاضرة المباشرة الثانية
· The Formation of Lakes • تشكيل البحيرات
· 1- A river vally may be blocked by a fall of rock or a lava flow.
· • 1 - نهر فالى قد يكون قد تم حظره من قبل سقوط الصخور أو تدفق الحمم البركانية.
· 2- The lower end of a river valley may be raised up by an erthquake. Many of the lakes in the the Alps were formed in this way.
· • 2 - نهاية السفلي من وادي نهر قد أقام من قبل erthquake. وتم تشكيل العديد من البحيرات في جبال الألب في هذا السبيل.
· 3- An arm of the sea may be cut off to form a lake. The Caspian Sea has been formed in this way.
· • 3 - قد يكون قطع ذراع من البحر قبالة لتشكيل بحيرة. وقد تم تشكيل بحر قزوين في هذا السبيل.
· 4- Small lakes may occupy the craters of old volcanoes. Lake Tana is a good example.
· • 4 - البحيرات الصغيرة قد تشغل فوهات البراكين القديمة. بحيرة تانا هو مثال جيد.
· 5- Some important lakes occupy rift valleys, Lake Tanganyika is a good example.
· • 5 - بعض البحيرات المهم تحتل الوديان المتصدع، وبحيرة تنجانيقا هو مثال جيد.
· 6-  Parts of deserted river – bed may form lakes.
•
• 6 - قطع من نهر مهجورة - سرير قد تشكل البحيرات.
We see that there are four principal result of earthquakes.
ونحن نرى أن هناك أربعة النتيجة الرئيسية من الزلازل.
1- the surface of the earth is folded, some parts move up and others move down .
1 - سطح الأرض هو مطوية، وبعض أجزاء تتحرك صعودا وغيرهم التحرك إلى أسفل.
· Along cracks of faults the rocks are moved up on one side and down on the other or sometimes sideways.

• 2 - جنبا إلى جنب الشقوق من أخطاء يتم نقل الصخور حتى على جانب واحد وهبوطا من جهة أخرى أو جانبية في بعض الأحيان.
3-  large areas may be lifted up above sea-level so that they become dry land, other 
areas of dry land become covered by the sea.
قد يتم رفع مناطق واسعة تصل فوق مستوى سطح البحر، بحيث تصبح الأراضي الجافة، وغيرها من 3
مساحات من الأراضي الجافة تصبح مغطاة عن طريق البحر.
4- In some parts of the world large blocks of country have been rent by great cracks crossing one another roughly at right angles, along cracks the rocks are shattered and more easily removed by the agents of denudation such as rivers and glaciers.

   في بعض أجزاء من العالم كانت كتل كبيرة من البلاد الإيجار بنسبة كبيرة الشقوق عبور واحدة أخرى تقريبا بزاوية قائمة، والشقوق على طول وحطمت الصخور وأكثر إزالتها بسهولة عن طريق وكلاء لتعرية مثل الأنهار والأنهار الجليدية.
Climate of Saudi Arabia مناخ المملكة العربية السعودية
With the exception of the province of Asir with its towns of Jizan on the western coast and Najran, Saudi Arabia has a desert climate characterized by extreme heat during the day, an abrupt drop in temperature at night, and slight, erratic rainfall. 
باستثناء محافظة عسير وقراها من جيزان على الساحل الغربي ونجران، المملكة العربية السعودية لديها المناخ الصحراوي بواسطة الحرارة الشديدة تتميز أثناء النهار، وهو انخفاض مفاجئ في درجة الحرارة ليلا، وطفيف، عدم انتظام هطول الأمطار.
Along the coastal regions of the Red Sea and the Arabian Gulf, the desert 
temperature is moderated by the proximity of these large bodies of water 
على طول المناطق الساحلية للبحر الأحمر والخليج العربي، الصحراء
وأدار درجة الحرارة عن طريق القرب من هذه المسطحات المائية الكبيرة
Temperatures seldom rise above 38° C, but the relative humidity is usually more  than 85 percent and frequently 100 percent for extended periods.
درجات الحرارة نادرا ما ترتفع فوق 38 درجة مئوية، ولكن الرطوبة النسبية هو عادة أكثر من 85 في المئة وبنسبة 100 في المئة في كثير من الأحيان لفترات طويلة.
Some of the geographical terms بعض المصطلحات الجغرافية
Geomorphology -The study of the arrangement and form of the Earth's crust beneath.
الجيومورفولوجيا دراسة الترتيب وشكل تحت القشرة الأرضية. 
Cartographer- A person who draws or makes maps or charts.
- رسام الخرائط الشخص الذي توجه أو يجعل الخرائط أو الرسوم البيانية. 
GIS  - Geographical Information System
نظم المعلومات الجغرافية نظام المعلومات الجغرافي
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